# SUDAN UNIVERSITY OF SCIENCE & TECHNOLOGY COLLEGE OF GRADUATE STUDIES

# MICROBIAL CAUSES OF OTITIS MEDIA IN SUDANESE PATIENTS

### Presented by

#### **Mohammed Bilal Ibrahim**

A thesis Submitted to Graduate College, in partial fulfillment for the requirements of the Master Degree in Medical Microbiology

**Under supervision of** 

Prof. Hassan Abdul Aziz Musa

University of Khartoum Faculty of Medicine, Microbiology Department

November, 2002

## بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ

قال الله تعالى

اقْرَأْ بِاسْمِ رَبِّكَ الَّذِي خَلَقَ (1) خَلَقَ الْإِنْسَانَ مِنْ عَلَقِ (2) اقْرَأْ وَرَبُّكَ الْأَكْرَمُ (3) الَّذِي عَلَّمَ بِالْقَلَمِ (4) عَلَّمَ الْإِنْسَانَ مَا لَمْ يَعْلَمْ (5

صدق الله العظيم

سورة العلق الآيات 1-5

## **Preface**

This work has been carried out in Ibn Sina Hospital Laboratories, Microbiology Department, under supervision of Professor Hassan Abdulaziz Musa.

# **pedication**

This thesis is dedicated to the great faithful man, who is prophetable in behaviour, saled all his life following the foot prints of our prophet (may peace be upon him), one of the pillars of Alla's faith, the late sayed/Ali Zain Al AbiDeen Awad Osman

# **ACKNOWLEDGMENTS**

I would like to express my sincere gratitude to my supervisor professor Hassan Abdulaziz Musa, Faculty of Medicine, University of Khartoum, for his valuable guidance and encouragement during my work.

I would also like to thank Dr. Mohammed Salah Abduel Hameed,
Head Department of Ibn Sina Hospital Laboratories, for his helpful
advice and encouragement.

Special thanks to my colleagues in Ibn Sina Hospital Laboratories for their close assistance in the practical work, particularly those in microbiology Department.

I wish to express my sincere gratitude to Dr. Himodi Ahmed Saeed and Dr. Yousif Fudl-alla for their active role in organization and preparation of the prescribed course. Their almost help, cooperation, interest and guidance are greatly appreciated.

Finally I would like to thank the staff of Microbiology

Department, Sudan University of Science and Technology.

#### **ABSTRACT**

This descriptive study was conducted in Khartoum State at E.N.T Hospital, Out-patient Clinic, in the period, from April 2001 to March 2002.

The aim of the study was to see the prevalence of the different aerobic bacteria causing otitis media in Khartoum.

The required data was collected through questionnaire and laboratory cultures were used as a tool of investigation. Fifty ear swabs samples were randomly collected in the study from different patients of different ages and sexes.

Samples were collected from patients with ear discharge, and the study revealed that, *Staphylococcus* species were responsible for infections in otitis media (31.4%), *Proteus* species (23.0%), *Streptococcus species* (14.4%), *Pseudomonas* species (11.4%), *E. coli* (11.4%), *Klebsiella* species (2.8%), *Providencia* Species (2.8%) *Morganella morganii* (2.8%) of the cases.

*In vitro* sensitivity test: on all isolated organisms was performed for the different types of antimicrobial agents. Most *Staphylococcus* species were sensitive to gentamicin, norfloxacin and ciprofloxacin respectively, and resistant to ampicillin, sulphatriad, colistin sulphate, cotrimoxazole, tetracycline, cephalothin, streptomycin.

*Proteus* species were sensitive to gentamicin, ciprofloxacin, norfloxacin, cefixime (suprax), respectively, and resistant to ampicillin, tetracycline, cephalothin, co-trimoxazole, sulphatriad, colistin sulphate, streptomycin, and ceftriaxone. Most of the other isolates in this study

were sensitive to gentamicin, least sensitive to co-trimoxazole, and resistant to ampicillin, tetracycline and streptomycin.

### ملخص الأطروحة

أجريت هذه الدراسة فى ولاية الخرطوم بمستشفى الأذن والأنف والحنجرة بالعيادة الخارجية فى الفترة من أبريل 2001م إلى مارس 2002م.

وهدف هذه الدراسة هو معرفة مدى انتشار الميكروبات الهوائية المسببة لالتهاب الأذن الوسطى في الخرطوم.

وقد جمعت البيانات المطلوبة عبر استبيان، واستخدمت زراعة العينات بالمعمل لاختبارها معملياً.

خمسون مسحة من الأذن الوسطي قد جمعت عشوائياً في هذه الدراسة من مختلف المرضى بغض النظر عن أعمارهم وجنسهم (ذكر أم أنثى).

العينات جمعت من مرضى يعانون من التهاب صديدي بالأذن الوسطى، وقد أظهرت الدراسة على تلك العينات أنواع من الميكروبات المسببة لالتهاب الأذن الوسطى: استافيلوكوكس (31.4%)، بروتيس (21%)، استربتوكوكس (14.4%)، سودومونس (11.4%)، ايشريشيا كولاي (11.4%)، كلبسيلا (2.4%)، بروفدنشيا (2.8%)، مورقانيلا (2.8%) من الحالات.

وتم اختبار حساسية هذه الميكروبات للمضادات الحيوية باختبار معملي يجرى بالمعمل لمعرفة حساسية الميكروبات المعزولة ومقاومتها للمضادات الحيوية، وكانت البكتريا العنقودية التى تعرف بالاستافلوكوكس حساسة للجنتاميسين (Gentamicin)، النورفلوكساسيين (Norfloxacin)، النورفلوكساسيين ومقاومية والسبروفلوكساسيين (Ciprofloxacin) علي التوالي، ومقاومية للامبيسيين (Sulphatriad)، السلفاتريد (Sulphatriad)، الكوليستين سلفيت (Co-trimoxazole)، السيترين (Co-trimoxazole)، التراسييكلين (Tetracycline)، الكيفييين (Tetracycline)، الكيفييين (Streptomycin)، الكيفييين (Streptomycin)، الكيفييين (Streptomycin).

وأظهرت البكتريا الـتى تسـمى بروتيـس (Proteus) حساسية للجنتاميسـين (Gentamicin) ، سبروفلوكساسـين (Ciprofloxacin) ، سيفكسـيم (Cefixime)، الكيفـالوثين (فلوكساسـين (Norfloxacin)، الكيفـالوثين (cephalothin) والاستربتوميسـين (streptomycin) علـى التـوالى. كمـا أظهر نفس الميكـروب مقاومـة للامبسـلين (Ampicillin)، التتراسـيكلين (Tetracycline)، الســــــلفاتريد (Co-trimoxazole)، الســــــلفاتريد (Sulphatriad)، والاستربتوميسـين (streptomycin) والسيفتراياكسـون (Ceftriaxone)

أما بقية الميكروبات المعزولة من العينات كانت بصفة عامة حساسة للجنتاميسين (Gentamicin).

### **List of Plates**

		Page
Plate 1:	Staphylococcus aureus on blood Agar	34
Plate 2:	Staphylococcus epidermidis on blood Agar	34
Plate 3:	Proteus species on Nutrient Agar	35
Plate 4:	Pseudomonas spp on blood Agar	35
Plate 5:	Aspergillus niger on Sabouraud dextrose Agar	36
Plate 6:	Aspergillus flavus in Sabouraud dextrose Agar	36
Plate 7:	Beta haemolytic Streptococcus pyognes on blood Agar	37
Plate 8:	Proteus spp on MacConkey agar shows non-lactose	
	fermenting colonies	38
Plate 9:	Positive indole (Left), Urease positive test (right)	39
Plate 10:	KIA showing different sugar fermentation with H <sub>2</sub> S	
	and gas production	39

### **List of Tables**

		Page
Table 1:	Biochemical reactions of Gram-negative bacteria	40
Table 2:	Biochemical reactions of Gram-positive bacteria	41
Table 3:	Frequency of organisms isolated according to the age	42
Table 4:	Different types of organisms isolated from the	
	collected samples	43
Table 5:	Bacteria isolated from patients with otitis media	44
Table 6:	Number of sensitive isolates to antimicrobial agents	45
Table 7:	Number of resistant isolates to antimicrobial agents	46

## List of Figures

		Page
Fig. 1:	Anatomy of the ear. Otitis media occurs in the midd	le ear 3
Fig. 2:	Diagram showing: (a) growth of a non-motile organism,	
	(b) growth of motile organism, extending as a zone	
	of tubidity from the stab line	17
Fig. 3:	Age distribution of the study group	47
Fig. 4:	Sex distribution of the study group	48
Fig. 5:	Percentage of resistance of Staphylococcus and	
	Proteus species	49
Fig. 6:	Percentage of antimicrobial sensitivity of Staphyloco	occus
	and <i>Proteus</i> species	50

### **CONTENTS**

Preface	I
Dedication	
Acknowledgment	
English abstract	
Arabic abstract	
List of plates	
List of tables	
List of figures	
CHAPTER ONE	
	1
Introduction and Literature review	1
Objectives	
13	
CHAPTER TWO	
Methodology	14
CHAPTER THREE	
	22
Results	
CHARTER FOLIR	
CHAPTER FOUR	
Discussion	51
CHAPTER FIVE	
Conclusion and Recommendations	53
REFERENCES	55
QUESTIONNAIRE	58